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Hejtman Moravskoslezského kraje

vážený pan

Mgr. Michal Krapinec

Předseda představenstva Cd

Szanowny Pan

Jakub Chelstowski

Marszalek Województwa ŠIqskiego

Szanowny Pan

Patryk Šwirski

Prezes Zarzqdu spóľki Koleje Šlqskie

Váženi pánové,

jako občané Polska a Česka apelujeme na obnoveni přeshraničního spojeni
Katovice/Ratiboř - Bohumín, které do roku 2021 provozovala společnost Koleje
ŠIqskie (Slezské Dráhy). Obracíme se s peticí jak na představenstvo společnosti
Koleje Šlqskie, maršálka Slezského vojvodství, tak na představenstvo společnosti
České dráhy a hejtmana Moravskoslezského kraje, jejichž podpora je v souvislosti s
otevíránkn nových a obnovováním někdejších přeshraničních spojů velmi důležitá. V
roce 2016 Koleje Šlqskie v reakci na zájem veřejnosti po rekonstrukci trati znovu
otevřely spojeni Katovice - Bohumín přes Chalupki. V březnu 2020 byly trasy spojů z
důvodu pandemie COVID-19 zkráceny do Chalúpek, ale na začátku července 2020
Koleje Šlqskie obnovily vlaky až do Bohumína. S oznámením druhé vlny koronaviru
bylo spojení opět přerušeno. Nyní je podzim 2022, polsko-Česká hranice je otevřená a
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absence spojů na trase Chalupki - Bohumín v nedávno zveřejněném jízdním řádu na
příští rok jasně naznačuje, že se toto spojeni neplánuje obnovit.

Mezi argumenty, které Koleje Šlqskie uvedly pro zrušeni spoje, patří: nevyhovujÍcÍ
technické podmínky, požadavek, aby strojvedoucí mluvili česky, množství
mezinárodních spojů provozovaných společností PKP Intercity na stejné trase a
nízká vytíženost daného úseku. Tyto problémy podle našeho názoru nevylučuji
možnost obnovy spojení. Předpisy týkajIcI se mezinárodní dopravy se od roku 2020
nezměnily a úskalí, jako je nutnost strojvedoucích ovládat češtinu, se dají vyřešit
vhodnými kurzy a spolupracI s českou stranou. Přestože Koleje ŠIqskie pozastavily
provoz do Bohumína, spoIupracujľ na dvou přeshraničních tratích, a to Zwardoň -
žilina a Těšín - Frýdek-Místek.

Klíčová 'se v této věci stává otázka obsazenosti a možnost nahrazení nabídky
společnosti Koleje Šlqskie jinými dopravci. Podle informací ředitelky Odboru
regionálnI dopravy Úřadu maršálka Slezského vojvodství Beaty Drobný průměrná
obsazenost ve vlacích na trati Chalupki - Bohumín činila pět. Je však třeba upozornit
na jedinečnost spojeni Chalupki - Bohumín jako mezistátního úseku. Trasa do
Bohumína a nabídka jizdnÍho řádu, která čitá pouze 5 párů vlaků, je jednoznačně
zaměřena na cestovní ruch, a ten probíhá především o víkendech, svátcích a
prázdninách. Vzhledem k tomu, že tento úsek využívalo pouze 5 lidí na vlak, máme
zde každý den 50 cestujÍcÍch - kteří nejenže nevyužijí tento úsek, ale nekoupí si
jízdenku či jízdenku pro kolo ani do Chalúpek. Upozorňujeme také na nesrovnalost v
argumentaci týkajicí se obsazenosti: copak ten je na lince Těšín - český Těšín vyšší?
Navíc se domníváme, že nabídka PKP Intercity a dalších dopravců jezdIcIch mezi
Katovicemi a Bohumínem není náhradou za zrušené spojení, a to z toho důvodu, že
rychlíky jsou orientovány na jiný typ cestováni a neslouží obyvatelům menších obcí,
navíc ceny jízdenek a nedotáhnutá digitalizace jejich nákupu cestujÍcÍ spIŠe odrazují,
než aby je motivovaly ke zvolení této formy dopravy. Nakonec poskytují Koleje
Šlqskie služby i na úsecích, kde dominují jiní dopravci, příkladem je velmi oblíbené
spojení Katovice-Krakov.

Železniční spojení do Bohumína je potřebné z několika důvodů. Především je zdejší
stanice důležitým přestupním centrem, které výužÍvajÍ cestující do Brna, Prahy,
Německa, Rakouska, Mad'arska nebo na Slovensko - a také do Polska. Regionálni
trat', která spojuje Katovice s Bohumínem a nabízí snadný přestup do Ostravy, je
důležitým doplňkem vlakové SItě ve Slezsku. Mezi cestujícími, kteří obnovené spojení
využiji, budou jistě i turisté, at' už se vydaji na delší cestu po České republice či
Polsku, nebo plánují krátkou návštěvu měst Moravskoslezského kraje. Vlak navíc
využiji jak lidé cestujÍcÍ za rodinou, tak i z čistě osobních důvodů - spojeni přes
Českou republiku je výhodné pro Poláky žÍjÍcÍ v přÍhraničj a Češi do Polska hojně
cestují za obchodem i zábavou. Kromě toho mohou dobře fungujÍcÍ vlaky poskytnout
alternativu pro polské pracovníky zaměstnané v České republice a usnadnit kontakty
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s polskou menšinou žĹjÍcÍ na Těšínském Slezsku. Pokud jde o alternativy ke spojům
společnosti Koleje Šlqskie, je třeba vzÍt v úvahu, že přeshraniční jízdenky nabízené
společností PKP Intercity nejsou cenově atraktivní, přičemž několik málo akčních
nabídek je k dispozici pouze v předprodeji na pokladnách v Polsku a jsou stále
několikanásobně dražší než regionálnI spojení. Za zmínku stoji také fakt, že se
zrušením přeshraničního úseku Chalupki - Bohumín se výrazně zhoršila dopravní
dostupnost mezi Katovicemi a Ostravou, která plní důležitou roli v osobním,
profesním, vědeckém a kdturním životě obyvatel regionu.

Jsme přesvědčeni, že železniční doprava je investicí do budoucnosti. V posledních
letech jsme zaznamenali zvýšený přeshraniční provoz, přitom rozšKení sítě
mezinárodních že|ezničních spojeni je levnou a nízkoemisnÍ alternativou k silniční a
letecké dopravě v souvislosti s výzvami energetické a klimatické krize. V rozhovoru
pro nowiny.pl z 26. dubna 2022 mluvčí společnosti Koleje Šlqskie uvedl, že "obnovení
spojeni do Bohumína je otázkou času, pokud se potvrdí skutečný a dlouhodobý
zájem cestujÍcÍch". j ako lidé, kteří v minulosti využívali spojeni Katovice - Bohumín, a
také jako milovnIci a příznivci rozvoje železniční dopravy věříme, že tato petice je
dokladem poptávky po obnovení provozu na této trati a je příspěvkem do diskuse o
budoucnosti regionálnIch a přeshraničních železničních spojeni ve Slezsku.
Doufáme, že dalším krokem bude obnoveni chybějÍcÍho spojeni, které se v době
otevřených hranic a rostoucího pohybu lidí mezi Polskem a Českem ukáže jako
nezbytné a výhodné doplnění sItě společnosti Koleje Šlqskie a českých drah.

Paulina Kulik, Razem Šlqsk

Szanowni Paŕistwo,

jako mieszkaŕicy Polski i Czech apelujemy o przywrócenie transgranicznego
polqczenia Katowice/Racibórz - Bogumin realizowanego do 2021 r. przez spóĹke
Koleje Šlqskie. Adresujemy naszq petycje zarówno do zarzqdu Kolci Šlqskich,
Marszalka województwa Šlqskiego, jak i zarzqdu Kolci Czeskich i Marszalka Kraju
Morawsko-Šlqskiego, których wsparcie jest niezwykle waZne w kontekšcie
otwierania nowych i przywracania dawnych transgranicznych polqczeŕi. W 2016 roku,
po remoncie linii kolejowej, Koleje Šlqskie wznowily pdqczenie Katowice - Bogumin
przez Chalupki jako odpowiedZ na zapotrzebowanie spoleczne. W marcu 2020 r., ze
wzg|edu na pandemie COVID-19, kursy skrócono do Chalúpek, jednak na poczqtku
Iipca 2020 r. Koleje Šdqskie przywróciľy pociqgi do Bogumina. l tutaj pojawia sie
problem, poniewaZ z chwilq ogloszenia drugiej fall koronawirusa poľqczenia znów
zostatý przerwane. Dziš mamy jesieŕi 2022 r., granica polsko-czeska jest otwarta, a
polqczenie nie zostalo przywrócone - pociqgi linii S71 koňczq trase w Chalúpkach.
Co wiecej, brak kursów na odcinku Chalupki - Bogumin w niedawno opublikowanym
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rozktadzie jazdy na przyszly rok wyraZnie wskazuje na brak zamiarów
odwieszenia/reaktywacji tego polqczenia.

Wšród argumentów za usunieciem polqczenia przedstawianych przez Koleje Šlqskie
pojawiajq sie: niewystarczajqce uwarunkowania techniczne, wymagania dotyczqce
znajomošci jezyka czeskiego przez maszynistów, mnogošC polqczeň
miedzynarodowych uruchamianych przez spólke pkp Intercity na tej samej trasie
oraz niska frekwencja podróZnych na wspomnianym odcinku. Jestešmy zdania, Ze
problemy té nie przekrešlajq moZliwošci wznowienia polqczenia. Warto zaznaczyC,
Ze przepisy zwiqzane z ruchem miedzynarodowym nie zmienily sie od 2020, a
kwestie takie jak koniecznošC znajomošci jezyka czeskiego przez maszynistów
moZna rozwiqzaC odpowiednimi kursami i wspólpracq ze stronq czeskq. Nawet w
obliczu zawieszenia polqczeŕi do Bogumina Koleje Šlqskie wspólpracujq przecieZ
przy realizacji dwóch linii transgranicznych, tj. Zwardoň - Zýlina i Cieszyn -
Frydek-Mistek.

Kluczowe staje sie žatém zagadnienie frekwencji i moZliwego zastqpienia oferty
Kolci Šlqskich ofertami innych przewoZników. Wedlug informacji udostepnionych
przez Dyrektor Departamentu Komunikacji Regionalnej Urzedu Marszalkowskiego
województwa Šlqskiego Beate Drobný, šrednia pasaZerów w pociqgach na odcinku
Chalupki - Bogumin wynosila 5 osôb. NaleZy jednak zwróciC uwage na wyjqtkowy
charakter polqczenia Chalupki - Bogumin jako odcinka transgranicznego. Trasa do
Bogumina i oferta rozkladowa obejmujqca zaledwie 5 par pociqgów wyraZnie
skierowana jest na ruch turystyczny, a ten w najwit;kszej mierze odbywa sit; w
weekendy, wakacje i férie. Biorqc pod uwage, Ze tylko 5 osôb na pociqg korzystalo z
tego odcinka to dziennie mamy 50 pasaZerów - którzy nie skorzystajq nie tylko z tego
odcinka, ale téZ nie kupiq ani biletu dojazdowego do Chalúpek ani biletu na rower.
ZauwaZamy równieZ niespójnošC w argumentacji zwiqzanej z frekwencjq bo czyZ na
trasie Cieszyn - Czeski Cieszyn jest ona wyZsza? UwaZamy natomiast, Ze oferta PKP
Intercity i innych przewoZników kursujqcych miedzy Katowicami a Boguminem nie
zastepuje zlikwidowanego polqczenia Kolei Šlqskich z racji tego, Ze pociqgi
dalekobieZne nastawione sq na inny typ podróZy i nie obslugujq mieszkaŕiców
mniejszych miejscowošci, a ceny biletów i niepelna cyfryzacja ich zakupu raczej
odstraszajq podróZnych zamiast zachecaC do wyboru tej formy transportu. Co
wiecej, Koleje Šlqskie realizujq przewozy na odcinkach zdominowanych przez innych
przewoZników, czego przykladem moZe byC cieszqce sie sporým zainteresowaniem
polqczenie Katowice - Kraków.

Polqczenie kolejowe do Bogumina jest potrzebne z kilku powodów. Przede
wszystkim stacja ta stanowi waZny wezel przesiadkowy, z którego korzystajq osoby
podróZujqce w kierunku Brna, Pragi, Niemiec, Austrii, Wegier czy slowacji - a takZe
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Polski. Regionalna línia taczaca Katowice z Boguminem i oferujqca tatwq przesiadke
do Ostrawy stanowi waZne uzupelnienie siatki polqczeň kolejowych na Šlqsku.
Wšród pasaZerów korzystajqcych z przywróconego polqczenia z pewnošciq znajdq
sie turyšci, zarówno či zaczynajqcy dluZszq podróZ po Czechach bqdZ Polsce, jak i
planujqcy Krótkie wizyty w miastach kraju morawskoškjskiego. Co wiecej, z pociqgu
skorzystajq osoby podróZujqce w celach rodzinnych i osobistych - dojazd przez
Czechy bywa wygodnym rozwiqzaniem dia Polaków Zyjqcych w regionie
przygranicznym, a Czesi licznie podrózuja do Polski w celach handlowych i
wypoczynkowych. Ponadto dobrze funkcjonujqce pociqgi mogq równieZ stanowiC
a|ternatywe dia polskich pracowników zatrudnionych w Czechach, a takZe ulatwiaC
kontakty z mniejszošciq polskq Zyj'qcq na Šlqsku Cieszyŕiskim. Wracajqc jednak do
alternatywnych wobec Kolci Šlqskich przewoZników, warto zwróciC uwage na to, Ze
bilety transgraniczne oferowane przez PKP Intercity nie sq atrakcyjne cenowo, a
nieliczne oferty promocyjne sq dostepne wylqcznie z wyprzedzeniem w kasach na
terenie Polski i nadal sq kilkukrotnie droZsze niZ w przypadku poľqczenia
regionalnego. Warto równieZ podkrešliC, Ze wraz z likwidacjq odcinka
transgranicznego Chalupki - Bogumin znaczqco pogorszyta sie komunikacja miedzy
Katowicami a Ostrawq, która pelni waZnq ro|e w Zyciu osobistymi, zawodowym,
naukowym i kulturalnym mieszkaŕiców regionu.

jestešmy zdania, Ze transport kolejowy to inwestycja w przyszlošC. W ostatních
latach obserwujemy zwiekszony ruch transgraniczny, a poszerzanie siatki
miedzynarodowych polqczeŕi kolejowych stanowi taniq i niskoemisyjnq a|ternatywe
dia transportu drogowego i lotniczego w obliczu wyzwaň kryzysu energetycznego i
klimatycznego. W wywiadzie dia portalu nowiny.pl z 26 kwietnia 2022 r. rzecznik
Kolei ŠIqskich powiedzial, Ze "przywrócenie polqczenia do Bohumína to kwestia
czasu, o íle tylko potwierdzimy rzeczywiste i dlugookresowe zainteresowanie
pasaZerów." jako osoby korzystajqce w przeszlošci z polqczenia Katowice -
Bogumin, a takZe entuzjašci i zwolennicy rozwoju transportu kolejowego wierzymy,
Ze niniejsza petycja sygnalizuje zapotrzebowanie na reaktywacje tej linii i stanowi
spoleczny wklad do dyskusji nad przyszlošciq regionalnych i transgranicznych
polqczeŕi kolejowych na ŠIqsku. WyraZamy nadzieje, Ze nastepnym krokiem bedzie
przywrócenie brakujqcego polqczenia, ktOré w dobie otwartych granic i rosnqcych
przeplywów ludnošci miedzy Polskq a Czechami okaZe sie potrzebnym i rentownym
uzupelnieniem siatki polqczeŕi Kolei ŠIqskich i Kolci Czeskich.

Paulina Kulik, Razem ŠIqsk
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Byl to najkrótszy czas na przejazd
transportem publicznym miedzy
Subregionem Zachodnim, a Š|askiem
Cieszyŕiskim okolo 2h a teraz tržba jechaC
okolo 4 h przez Katowice. Nadmienie tylko
Ze przykladowo Wodzislaw-Cieszyn to 30km
w linii prostej i jest to dramat XXI wie1< a
szybciej czlowiek piechotq dojdzie niZ
transportem publicznym.
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Absurdem jest pľacenie za pociqg kilka razy
wiecej tylko dlatego, Ze przekracza granice
paňstwa.
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To po|aczenle Šlqska z europq
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Licze na powrÓt poľqczyC do Bohumína,
któ'y jest bazq przesiadkowcj do dalszych
podróZy po Czechach i slowacji

ZaleZy mi na rozwoju i dobrej ofercie
przewozowej kolei w Polsce.
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